

UPDATED: Alberta Day: Premier Smith | Déclaration de la première ministre à l'occasion de la Fête de l'Alberta

September 01, 2026 [Media inquiries](#)

Premier Danielle Smith issued the following statement in celebration of Alberta Day:

"On Sept. 1, 1905, the *Alberta Act* came into law, officially establishing the province of Alberta.

"Today, 121 years later, we celebrate the people, stories and traditions that have helped make Alberta the most prosperous and dynamic province in all of Canada.

"Generations of Albertans from many backgrounds have helped build our province through hard work, innovation and a shared belief in freedom. Their legacy can be seen in the strong communities, thriving industries and quality of life we enjoy today.

"Alberta Day is a celebration of that legacy as well as our rich history, heritage and community spirit. It is also a chance to recognize the values that unite us, take pride in the role Alberta has played in Canada's success and look ahead to the opportunities before us.

"From the energy that powers our nation, to the food that feeds the world, to the entrepreneurs, workers and innovators who drive our economy forward, Alberta has always punched above its weight. We are a province of builders, dreamers and doers who refuse to settle for anything less than the best.

"With boundless opportunity, breathtaking landscapes and an independent spirit unlike anywhere else, Alberta is not just a great place to live, it is the greatest province in the greatest country in the world.

"This Alberta Day, let us reflect on the many blessings we have here and appreciate what it means to call this incredible province home.

"Let us continue building a strong and sovereign Alberta within a united Canada, confident in who we are, proud of what we contribute and ready to seize the opportunities ahead.

"Happy Alberta Day!"

Madame Danielle Smith, première ministre, a fait la déclaration suivante à l'occasion de la Fête de l'Alberta :

« Le 1^{er} septembre 1905, la loi sur l'Alberta (*Alberta Act*) est entrée en vigueur, établissant officiellement la province de l'Alberta.

« Aujourd'hui, 121 ans plus tard, nous célébrons toutes les personnes qui ont fait de l'Alberta leur chez-soi, de même que les gens, les récits et les cultures qui continuent de façonner notre province.

« Nous reconnaissons les peuples autochtones, dont le lien profond avec ce territoire et l'intendance exercée depuis des générations continuent de façonner l'Alberta. Au fil du temps, des personnes issues de tous horizons ont renforcé nos collectivités grâce à leur travail acharné, à leur esprit d'innovation, à leur sens de l'entrepreneuriat et à une conviction partagée que l'avenir offre une multitude de possibilités.

« La Fête de l'Alberta célèbre la richesse de notre histoire, de notre patrimoine culturel et de notre esprit communautaire. Cette célébration nous donne aussi l'occasion de reconnaître la place qu'occupe l'Alberta au sein du Canada, de nous montrer fiers de ce que nous avons bâti et d'envisager l'avenir avec confiance.

« Je tiens à remercier toutes les personnes qui ont contribué aux célébrations de la Fête de l'Alberta de cette année à Edmonton, à Calgary et ailleurs dans les collectivités de la province. Vos efforts ont permis aux Albertaines et aux Albertains de se rassembler pour célébrer ce qui fait de notre province un endroit sans pareil.

« Bonne Fête de l'Alberta et puisse notre province demeurer à jamais forte et libre. »

Media inquiries

[Sam Blackett](#)

[587-589-6048](#)

Press Secretary, Office of the Premier | Attaché de presse, Bureau de la première ministre